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ادعای تازه عربستان در گردشگری
وزیر گردشگری عربستان مدعی شد این کشور 
در شش ماه نخست سال ۲۰۲۴ میزبان ۶۰ میلیون 

گردشگر داخلی و خارجی بوده است.
به گزارش ایسنا، »احمد بن عقیل الخطیب«، 
وزیر گردشگری عربستان در نشستی مطبوعاتی 
در شهر  عربستان  بین المللی  ارتباطات  مرکز  در 
»ابها«، با اشاره به دستاوردها در بخش گردشگری 
عربستان سعودی و پیشرفت های حاصل در این 
حوزه، گفت: در چشم انداز ۲۰۳۰ بر تقویت بخش 
گردشگری به عنوان یک محرک کلیدی برای توسعه 
اقتصادی و اجتماعی تمرکز شده واستراتژی ملی 
گردشگری که در سپتامبر ۲۰۱۹ راه اندازی شد نیز به 
کاوش در مناطق متنوع عربستان سعودی از جمله 
خطوط ساحلی، کوه ها، دشت ها، میراث فرهنگی 
تهسیل  است.  یافته  اختصاص  آن  غنی  تاریخ  و 
ویزای توریستی به بازدیدکنندگان اجازه می دهد 
تا گنجینه ها، آداب و رسوم و سنت های پادشاهی 
را کشف کنند. او همچنین بر اهداف بلندپروازانه 
راهبرد ملی گردشگری با هدف جذب بیش از ۱۵۰ 
میلیون گردشگر تا سال ۲۰۳۰ تاکید کرد و یادآور 
از  این رشد به سهم ۱۰ درصدی گردشگری  شد: 
کل تولید ناخالص داخلی تا سال ۲۰۳۰ و افزایش 
اشتغال از حدود ۶۵۰ هزار شغل در سال ۲۰۱۹ به 
۱.۶ میلیون شغل تا سال ۲۰۳۰ کمک خواهد کرد. 
بنابر گزارش رسانه های عربستان، صندوق توسعه 
ملی عربستان ۷.۴ میلیارد ریال برای حمایت از 
ارزش  با  مختلف،  مناطق  در  پروژه   ۱۰۰ از  بیش 
کل بیش از ۳۵ میلیارد ریال عربستان اختصاص 
داده است. وزیر گردشگری عربستان همچنین بر 
اهمیت توسعه مهارت های مردان و زنان سعودی 
در بخش گردشگری تاکید کرد و گفت: با همکاری 
مؤسسه های برتر گردشگری در سوئیس، بریتانیا و 
اسپانیا بودجه ویژه ای را برای آموزش نیروی بخش 
گردشگری اختصاص داده و هدف از آن اطمینان از 
ارائه خدمات گردشگری توسط استعدادهای محلی 
است. الخطیب همچنین از انتشار گزارش آماری 
سالانه این وزارتخانه در مستندسازی دستاوردها و 
اهداف بخش گردشگری در سال ۲۰۲۳ خبر داد. 
این گزارش نشان می دهد که تعداد کل گردشگران 
میلیون  به ۱۰۹  و خارجی در سال ۲۰۲۳  داخلی 
به سال گذشته آن  نفر رسیده است که نسبت 
۱۶ درصد رشد نشان می دهد. علاوه بر این، تعداد 
گردشگران خارجی که در سال گذشته از عربستان 

دیدن کردند از ۲۷ میلیون نفر فراتر رفته است.
به گزارش ای توربونیوز، آمار و ارقام اولیه برای 
نیمه اول سال ۲۰۲۴ نیز حاکی از آن است که ۶۰ 
میلیون گردشگر داخلی و بین المللی در این مدت 
از عربستان بازدید کرده اند و بیش از ۱۴۳ میلیارد 
ریال )عربستان( هزینه کرده است. از این میان، 
۴۴ میلیون گردشگر داخلی با هزینه بیش از ۵۲ 
میلیارد ریال و ۱۵ میلیون گردشگر بین المللی با 
مجموع هزینه های بیش از ۹۰ میلیارد ریال بودند.

این آمار و ارقام منتشر شده از سوی عربستان 
مدعی است که در شش ماه نخست سال جاری 
به  به طور مستقیم ۵ درصد  میلای، گردشگری 
تولید ناخالص داخلی این کشور کمک کرده است.

ویزای  تأثیر  درباره  عربستان  گردشگری  وزیر 
الکترونیکی در جذب گردشگر به این کشور اظهار 
الکترونیکی عربستان در سال  کرد: برنامه ویزای 
۲۰۱۹ برای کشورهای منتخب اجرا شد وبه دلیل 
تقاضای زیاد، تعداد کشورهای واجد شرایط اکنون 
به ۶۶ کشور رسیده است تا عربستان به یکی از 

سریع ترین کشورها برای دریافت ویزا تبدیل شود.
 »۲۰۳۰ »چشم انداز  ستون  واقع  در  گردشگری 
عربستان است که طرحی بلندپروازانه برای مدرن 
و  عربستان  اقتصاد  به  بخشیدن  تنوع  و  کردن 
کاهش وابستگی آن به نفت است که توسط محمد 
بن سلمان، ولیعهد عربستان در سال ۲۰۱۶ از آن 

رونمایی شد. 

اسکورسیزی »زندگی عیسی« را 
پاییز شروع می کند

مارتین  عیسی«  »زندگی  فیلم  فیلمبرداری 
اسکورسیزی پاییز امسال شروع می شود و اندرو 

گارفیلد از بازیگران فیلم است.
به گزارش مهر به نقل از ورلد آف ریل، به نظر 
می رسد ساخت فیلم »زندگی عیسی« مارتین 
اسکورسیزی قطعا در دست اجرا است و تولید 
آن قرار است پاییز امسال و به احتمال زیاد در 

ماه اکتبر )آبان( آغاز شود.
در عین حال گفته شده اندرو گارفیلد در این 
پروژه جلوی دوربین می رود و حضور مایلز تلر 
نیز به عنوان یکی دیگر از بازیگران محتمل است. 
داستان این فیلم بیشتر در زمان حال می گذرد و 

در ایتالیا، مصر و اسراییل فیلمبرداری می شود.
حال  در  مستقل  طور  به  خود  اسکورسیزی 
تامین مالی »زندگی عیسی« است. این فیلم با 
اقتباس از کتابی به همین نام نوشته شوساکو 
قرار  و  می شود  ساخته   ۱۹۷۳ سال  در  اندو 
این  فیلم های  کم هزینه ترین  از  یکی  است 
سال  در ۲۵  باشد.  مدت ها  از  پس  کارگردان، 
اخیر وی همواره مشغول ساخت تولیدات بزرگ 
استودیویی بوده و همین فیلم جدید وی را بسیار 

صمیمی تر می سازد.
اسکورسیزی در توصیف این پروژه آن را فیلمی 
حدود ۸۰ دقیقه ای خوانده که بر آموزه های اصلی 
عیسی مسیح تمرکز می کند و به گونه ای بدون 
تبلیغ، به بررسی اصول می پردازد. وی گفته این 
فیلم نه یک فیلم داستانی مستقیم و نه یک 

مستند، بلکه ترکیبی از هر ۲ است.
اسکورسیزی فیلمنامه را با همکاری کنت جونز 
منتقد و فیلمساز به پایان رسانده و بیشتر سعی 

کرده تا فیلمش حس بی زمان بودن را برساند.
وی گفته است: سعی می کنم راهی جدید پیدا 
کنم تا آن را در دسترس تر کنم و مفهومی را که از 
مذهب سازمان یافته ممکن است برداشت شود، 

تعدیل کنم.
اسکورسیزی  که  بود  پیش  سال  یک  دقیقا 
اظهار کرد سال ها است به دنبال ساخت فیلمی 
اوایل دهه ۷۰  و در  بوده  زندگی مسیح  درباره 
و  سیاه  و  میلی متری   ۱۶ فیلمی  داشت  قصد 
سفید در این زمینه بسازد. با این حال تماشای 
»انجیل به روایت قدیس متی« پازولینی موجب 

شد او تصمیمش را متوقف کند.
تا  شد  ایتالیا  راهی  تازگی  به  اسکورسیزی 
مستندی درباره کشتی های غرق شده در سیسیل 

بسازد.

نقش  درباره  ایرنا  با  گفت وگو  در  جاوید  هوشنگ 
موسیقی ایرانی در شکل دهی مرثیه ، نوحه  و شبیه خوانی 
اسلام،  دین  به  گرایش  از  قبل  ایرانیان  اظهارداشت: 
آوازهای  و  سرودها  و  بودند  زرتشت  دین  به  معتقد 
آنان ستایشی و در خدمت ستایش پاکان و نیکان یا 
ستایش خداوند بود، این آوازها نمونه های ذکرخوانی و 
ستایش خوانی بودند. وی گفت: ایرانیان پس از اسلام، 
در  که  را  خود  نغمات  و  آوازی  نقل های  سروده ها، 
گذشته تاریخی داشتند، به گونه ای در شاخه هایی مانند 
سحرخوانی، مرثیه خوانی، شمایل خوانی، پرده خوانی، 
مذهب  تبلیغ  خدمت  در  روضه خوانی  نوحه گری، 
جدید آوردند و این نغمه ها را از این طریق وارد جهان 
جدید دینی شان کردند. جاوید افزود: ایرانیان به مرور 
زمان ویژگی های دیگری همچون چاووش خوانی؛ رسم 
شعرخوانی به آواز با آدابی خاص در بدرقه و استقبال 
حج گزاران و زائران را با بهره مندی از سوره حج به این 
و  کردند  اضافه  آوازی  نقل های  و  سروده ها  نغمات، 
چاووش خوانی را با اندیشه خودشان به صورت هنری تر 
در قالب های چاووش کربلا )در زمان صفویه(، چاووش 
سفر به مشهد و آستان قدس رضوی، سفر به شاهچراغ 

و سفر به قم گسترش دادند.
شکل گیری هنر شبیه خوانی

این نویسنده و پژوهشگر موسیقی بیان کرد: ایرانیان 
در گذر زمان برای نگهداری بهتر و تبلیغ درست تر دین 
ایجاد حزن و تصویرکردن واقعه عاشورا  از راه  اسلام 
در ذهن مخاطبان، هنر شبیه خوانی را ایجاد کردند، 
انگاره های اصلی و درست این هنر که امروز به صورت 
میدانی اجرا می شود، از دوران زندیه آغاز شد و در دوره 
قاجار اوج گرفت و شکوفا شد و شاخه های خاصی پیدا 
کرد. وی اظهار داشت: به عنوان مثال در دوره قاجار، 
به دلیل گسترش رفاه و رفاهیت در جامعه، یک نوع 
تفاخرهای خاص درباری و تجار شکل گرفت، شکل 
اروپایی  مختلف  سفرهای  دلیل  به  کشور  اقتصادی 
ناصرالدین شاه قاجار، برداشت او از فرهنگ غرب و 
آوردن بعضی از این جلوه ها به ایران تغییر کرد و در 
این روند، شبیه خوانی به سمت نوعی تفاخر و رفاهیت 

گرایش پیدا کرد که دره الصدف نمونه ای از آن است.
جاوید گفت: ایرانیان در قالب هنر شبیه خوانی سعی 
را  مرثیه سرایی  ایرانی همچون  دیگر  هنر  کردند چند 
حفظ کنند، جریان مرثیه سرایی در حال ضعیف شدن 
بود و در دوره قاجار به سمت نوحه خوانی کشیده شد، 
در مقابل متخصصان این حوزه، ادبیات فاخری را به کار 
گرفتند تا از نوحه هایی که زبان محاوره پیدا می کردند، 
فاصله بگیرند. این پژوهشگر موسیقی آیینی و نواحی 
ایران افزود: متخصصان در هنر شبیه خوانی از منابع 
کتاب های  یا  مقاتل  الشهدا«،  مانند »روضه  مکتوبی 
و  ائمه  سیره  که  المحبوب«  »نفس  همچون  دیگری 
شخصیت های کربلا را بهتر نمایان می کردند و حتی 
اینکه  برای  و  بردند  بهره  قدیمی  نمایشی  هنرهای  از 
رنگ آمیزی خوبی در این روایتگری حزن انگیز برای مردم 

انجام  دهند، به صورت آوازی آن را تقویت  کردند.
لحظه  در  شبیه خوانی  روایت  در  کرد:  بیان  وی 
درگیری ها چهار یا پنج نفر به نام اشقیا و یک نفر به نام 
اولیا در میدان هستند، در این روایت صرف، یک صحنه 
ضعیف کم جانی مشاهده می شود که هرگز نمی تواند 
با یک اجرای ساده آن صحنه تاریخی را به ذهن متبادر 
کند و برای ایجاد و تقویت ترکیب بندی تصویری در 
ذهن مخاطب، از سازهای بادی و کوبه ای بهره می برند 
و یک کنتراست متنی قوی را با برجسته سازی رنگ، 
و در  ایجاد می کنند  برای مخاطبان  احساس  و  لحن 
نتیجه هنر شبیه خوانی یا تعزیه خوانی به آن گونه ای 
که امروز هست، شکل می گیرد. جاوید اظهارداشت: 
هنر شبیه خوانی ابتدا در قالب های یک تا سه نفره و 
سپس ۱۰ تا ۱۵ نفر اجرا می شود و در این هنر برای 
ارایه اثر بهتر و ایجاد حزن بیشتر، از بخش های بزرگی 

از گوشه های موسیقی ایرانی بهره می برند و در نتیجه 
در هنر شبیه خوانی، موسیقی آوازی ایرانی با موسیقی 
ریتمیک ایران از طریق سُرنا و دهُل حفظ شده و به 

نسل های بعد هم منتقل می شود.
ارتباط شبیه خوانی با موسیقی ایرانی

نویسنده کتاب »آشنایی بر موسیقی مناطق و نواحی 
با موسیقی  متقابل شبیه خوانی  ارتباط  درباره  ایران« 
ایرانی گفت: موسیقی یک محمل است و نیاکان ما به 
خوبی و با شناخت کامل از این محمل برای آثار مذهبی 
یکدیگر  از  شبیه خوانی  و  موسیقی  هنر  بردند،  بهره 
جدا نیستند. وی افزود: شبیه خوانی از همان ابتدای 
شکل گیری، با باورها، اعتقادات و حتی هنرهای گذشته 
و  نوحه خوانی  مرثیه خوانی، مصیبت خوانی،  همچون 
این حدود هشت  بر  داشته، علاوه  ارتباط  ذکرخوانی 
مجموعه از گونه های آوازی مذهبی در مرثیه خوانی و 
هنر شبیه خوانی دیده می شود و زیبایی  این هنر به دلیل 
همین ویژگی ها و مجموع هنرهاست؛ در شبیه خوانی 
نقش آفرین )نقش پوش(، نوازنده و خواننده هنرآفرینی 
می کنند. جاوید با اشاره به آثار مدون درباره موسیقی 
مذهبی و تعزیه اظهارداشت: قبل از انقلاب اسلامی 
محمدتقی  اثر  ایران«  در  تعزیه  »موسیقی  کتاب 
در  موسیقی  برجسته  پژوهشگر  و  استاد  مسعودیه 
این  در  منتشر شد،  و ۱۳۵۰،  حدود سال های ۱۳۴۹ 
کتاب ردیف ها، گوشه ها و آوازها به دقت بیان شده و 

بعد از انقلاب چنین اثری، تالیف نشده است.
این پژوهشگر فرهنگ عامه و موسیقی نواحی و آیینی 
بیان کرد: محمدحسن رجائی زفره ای در اثر »مجالس 
مختلف تعزیه« و محمدباقر غفاری به موضوع تعزیه 
در ایران پرداخته اند و استاد جابر عناصری نیز از زمان 
گذشته تا بعد از انقلاب اسلامی، موضوع تعزیه را مورد 
بررسی قرار داده است، چنین اقدامات و تلاش هایی 
انجام شده اما کافی نبوده است و هنوز هم آن طور که 
باید و شاید پس از گذشت ۴۵ سال از انقلاب اسلامی، 
کار شایسته و بایسته ای در حوزه هنر شبیه خوانی به 
طور کلی صورت نگرفته و متاسفانه اکنون شبیه خوان ها 
در شرایط شایسته ای فعالیت نمی کنند و به صورتی 
مناسبتی در بوستان ها و شهرها با اجرای مجالسی به 

روی صحنه می روند.
وضعیت موسیقی مذهبی

گفت:  مذهبی  موسیقی  وضعیت  درباره  جاوید 

موسیقی مذهبی در ایران شامل سه بخش است؛ یک 
بخش از موسیقی مذهبی توسط ادوات موسیقی فرنگی 
نواخته می شوند و برای اجرایش هم از نغمات موسیقی 
فرنگی و فواصل آن نوع موسیقی استفاده می کنند مانند 

نوحه های پاپ گونه ای که این روزها خوانده می شوند.
وی افزود: متاسفانه طی دو دهه گذشته نهادهای 
از موسیقی رفتند که هم  فرهنگی به سمت گونه ای 
انحراف انگیز است و هم گوش را فاسد می کند؛ نوحه گر 
و ستایشگری که با استفاده از ریتم های فرنگی جوانان 
را سر شوق می آورد و گمان می کند که کار انجام داده 
و ارادتمند ساخته است، بزرگترین اشتباه را می کند، به 
دلیل اینکه آن جوانان تحت تاثیر یک فرهنگ غلط قرار 
می گیرند و وقتی که به فرصت بعد از محرم و زمان 
آرامش می رسد، می بینیم که مخاطبان جوان از همان 
نغمه گی های که مدنظر آن نهادهاست و آنها را تبلیغ 
می کنند، در آثارشان استفاده می کنند و زمانی که به 
این جوانان انتقاد می کنیم، می گویند که چرا در نوحه 
ترانه  اما در  انجام داد  را  نوآوری هایی  می توان چنین 

معمولی نمی توان آن را انجام داد.
تعریف موسیقی مذهبی در دانشگاه

این نویسنده و پژوهشگر موسیقی آیینی بیان کرد: 
حوزه  در  را  اشتباه  و  غلط  نوآوری های  و  کارها  نباید 
موسیقی مذهبی ترویج داد، به هر حال شاهد چنین 
قدمت  به  توجه  مساله  امیدواریم  و  هستیم  آثاری 
موسیقی ایران، لحن ها و نغمه های آن باعث  شود که 
بسیاری از این اشتباه ها از میان برداشته شود و جز با 
ارائه هنر موسیقی مذهبی در آموزش عالی نمی توان 
اقدامات تاثیرگذاری در این حوزه انجام داد، موسیقی 
مذهبی به عنوان یک رشته تحصیلی و دانشگاهی باید 
در آموزش عالی تعریف شود و شاخه های آن تدوین و 
آموزش های لازم در حوزه موسیقی مذهبی ارائه شود و 
بعد از یک روند سه تا پنج ساله می توان انتظار بهبود 

شرایط را در این حوزه داشت.
جاوید درباره ترویج نوحه های پاپ  برای جذب جوانان 
گفت: جوانان را باید با سخن درست جذب کرد نه با 
کار غلط، مشکل اینجاست که متولیان چنین آثاری 
فرق میان این دو را فهم نکردند اما واقعیت این است 
به  درست  آشناکردن  و  آموزش  درست،  فهم  با  که 
را اصلاح کنیم،  از مسائل  جوانان می توانیم بسیاری 
شورآفرینی ها و هیجان آفرینی های غلط و توجه ندادن 

درست قیام امام حسین )ع( به جوانان باعث ایجاد 
خیلی از مسائل شده است که باید مورد بررسی قرار 
گیرد. وی بخش دیگری از موسیقی مذهبی را نوحه ها 
و ستایشگری های دانست و افزود: این آثار در قالب 
 ۷۵ حدود  و  شدند  تولید  ارکسترال  سوگ سرودهای 

درصد از این آثار، قابل تامل و تعمق هستند.
کارشناس و مجری ویژه برنامه تلویزیونی »چهارگاه؛ 
از  دیگری  بخش  یک  کرد:  بیان  حماسه«  روایت 
رگه های  و  نواحی  موسیقی  شامل  مذهبی  موسیقی 
و  نواحی  در  سوگ  ضرباهنگ های  و  لحن ها  زیبای 
مناطق مختلف کشور است که در این برنامه سعی 

کردیم به آنها بپردازیم.
برگزاری کنسرت موسیقی مذهبی

جاوید درباره کنسرت های موسیقی مذهبی که در 
چند سال اخیر در ماه های محرم و صفر برگزار می شوند، 
اظهارداشت: اجرای موسیقی مذهبی در ماه های محرم 
و صفر می تواند راهی نو برای جذب مخاطبان و توجه 
دادن به اهداف وقایع مذهبی باشد اما باید عالمانه، با 
هدف و اندیشه باشد، نه اینکه شاهد اجرای کنسرت و 
اثری ساده صرف به پشتیبانی چند شعر مذهبی باشیم. 
وی گفت: جامعه ما در مناسبت هایی همچون ماه های 
محرم و صفر از حزن فاصله گرفته است،  سوگواری 
سفارش قدماست که اگر نمی توانید در ایام سوگواری 
شهادت امام حسین)ع( گریه کنید، لااقل تظاهر به 
گریه داری کنید، مشکل ما این است که حزن از جامعه 
برداشته شده و چیزی که به آن داده شده، شورآفرینی 
است که آن هم مقطعی است. این پژوهشگر موسیقی 
افزود: بعضی از آثاری که در کنسرت های مذهبی اجرا 
می شوند، سوگ ترانه است و ارزش نوحه گری ندارند، 
سوگ ترانه برای ایام مناسبتی است، مردم باید بدانند 
نوحه گری  در  را  سوگ ترانه  این  از  استفاده  حق  که 
ندارند، به دلیل اینکه آبروی نوحه را تضییع می کند، 
در وصیت یکی از هنرمندان موسیقی به فرزندش آمده 
است که نوحه را بر پایه ترانه و ترانه را بر پایه نوحه 
اجرا نکند، چرا که در نخستین قدم باعث خنده فاسدان 
و فاجرین می شود، یعنی افرادی که منافق هستند و 
فهمی از موضوع ندارند، در حال حاضر نوحه گری ها به 
این سمت پیش رفته و خنده دار شده اند، امیدوارم این 
موضوع به صورت جدی بررسی شود تا به یک نتیجه 

درستی در حوزه موسیقی مذهبی برسیم.

موسیقی مذهبی به عنوان رشته دانشگاهی تعریف شود

ویج نوحه های پاپ انتقاد از تر
 نویسنده و پژوهشگر موسیقی آیینی و نواحی ایران با انتقاد از ترویج نوحه های پاپ  گفت: نوحه گر و ستایشگری که با استفاده از ریتم های فرنگی جوانان را 

سر شوق می آورد، گمان می کند که ارادتمند ساخته است اما بزرگترین اشتباه را می کند و آنان را تحت تاثیر یک فرهنگ غلط قرار می دهد.

اجرای موسیقی 
مذهبی در 

ماه های محرم 
و صفر می تواند 

راهی نو برای 
جذب مخاطبان 

و توجه دادن 
به اهداف وقایع 

مذهبی باشد

مسعود نصیری
این شب های محرم که سریال تلویزیونی شب 
دهم در حال پخش از شبکه آی فیلم است 
بهانه ای پیدا شد تا این مجموعه تلویزیونی 
را در سه قالب تکنیک، فرم و محتوا مورد 
بررسی قرار دهیم و به این نکته بپردازیم که 
چرا بعد از گذشت دو دهه و بیست و سه 
سال که از زمان پخش شب دهم می گذرد هنوز 

هم این سریال جذاب و پر بیننده است؟
شب دهم ما را یاد دعوای استانیسلاوسکی و شاگردش 
میرهولد می اندازد که میرهولد می گفت تئاتر یک قرارداد است و ما می توانیم 
بین بازیگر و مخاطب قرارداد بگذاریم و در اجرای تئاتر تاجر ونیزی مخاطب 
احساس کند اینجا ونیز است و به روایت قصه نوجه کند و ظواهر صحنه و 
بازیگر برایش کنار برود درواقع اعتقاد دارد نمایش یک احساس درونیست 
نه یک احساس بیرونی و وابسته به ابزار بیرون از صحنه نمایش و بازیگر و 
فیلمنامه اما استانیسلاوسکی برای اجرای تئاتر تاجر ونیزی ابزار صحنه مثل 
چوب و لباس را از فرانسه میاورد تا حس ونیز در صحنه تئاتر جاری باشد اما 
شب دهم انچنان بیننده را معطوف و مدهوش فیلمنامه و نوع نگاه کارگردان 
در پردازش قصه و خط داستانی میکند که مخاطب توجه نمی کند که آیا حیدر 
بدون محاسن میتواند بازیگر نقش معصوم در صحنه تئاتر را داشته باشد، 
از  نمایشی  بازیگری  زندگیست  از  نمایشی  بازیگری  است  نمایش  بازیگری 
زندگیست که ما میافرینیم و شب دهم نمونه عینی نمایشی از قهرمان و ضد 
قهرمان است نمایشی از معرفت و ضد معرفت نمایشی از خوب و بد است 
به همین دلیل در سریال شب دهم اصلا بازیگری که نقش مثبت و متحول 
شده را بازی می کند و در صحنه تعزیه نقش امام حسین علیه السلام را ایفا 
می کند همان حیدر عاشق پیشه است زیرا مخاطب معصومیت حیدر خوش 
مرام و تحول فکری و زیستی او را که آرام ارام و در جهت شخصیت سازی شکل 
گرفته را در بیرون از صحنه تعزیه باور می کند و دیگر نیاز نیست برای بازی 
نقش معصوم در صحنه تعزیه تغییر ظاهری داشته باشد و مخاطب بر اساس 
احساس درونی که کارگردان در شخصیت حسین یاری تعریف کرده به این 
قرارداد پایبند است و باور دارد که حسین یاری همان حیدر است و حیدر همان 
نقش مثبت و قهرمان نمایش است که مورد تعدی شخصیت منفی قرارگرفته 
به همین دلیل شما در سریال شب دهم شاهد گریم های سنگین و پیچیده و 
شبیه سازی ظاهر بازیگران نیستید اما به راحتی این قراردادها را قبول می کنید 
زیرا شبیه سازی و تشبیه کردن در متن فیلمنامه اتفاق می افتد و ظلمی که شمر 
در حق امام حسین علیه السلام کرده را در سریال شب دهم از طرف سرهنگ 
تامینات )سرهنگ مبرز با بازی محمود پاک نیت( به نمایندگی حکومت پهلوی 
به حیدر خوش مرام به نمایندگی یک جوان متحول شده دین خواه و عاشق 
پیشه که دنبال برپایی یک زندگی زناشویی بر اساس سنت دینی می باشد را می 
بینیم و این احساس درونی که باعث می شود بیننده اعتقادات شخصیت های 
سریال را باور کند همین تغیرات آرام و پیوسته و در طول فیلمنامه شخصیت 

هاست که حیدر به آرامی از یک لات جنگجو به یک جوان جویای معرفت 
تبدیل میشود.

حسن فتحی کارگردان شب دهم که علاقه بسیاری به خیابان های طهران 
قدیم دارد بیشتر سریال های خویش را در شهرک سینمایی غزالی می سازد تا 
بیننده را با خود به فضایی ببرد که برای مخاطب امروز که هیچوقت در لاله زار 
زندگی نکرده دلش قنج برود اما قصه و داستان به تکنیک سینمایی که میزانسن 
و لوکیشن خیابان های تهران قدیم است ختم نمی شود بلکه حسن فتحی شما 
را به آداب و رسومی می برد که شاید امروزه کمرنگ شده اما هنوز در اعتقادات 
مردم این سرزمین جریان دارد و زلف داستان مجموعه خویش را به زلف یک 
اتفاق سیاسی و اجتماعی گره می زند و این نوع نگاه کردن به یک رخ داد و روایت 
گری در دایره فرم قرار می گیرد و نوع پردازش قصه برای بیننده محتوا را می سازد 
یعنی خط اصلی داستان شب دهم علاقمند شدن یک پسر جنوب شهری به 
یک دختر قاجاری از طبقه مرفه جامعه است اما همین درخواست اجرای تعزیه 
از سوی دختر و طعنه زدن به ممنوعیت اجرای تعزیه توسط حکومت پهلوی 
بیان یک داستان عاشقانه با یک فرمی است که از خط داستان عاشقانه یک 

فیلم مذهبی و مناسب ایام محرم و شهادت اباعبدالله علیه السلام می سازد.
اما هوشمندی کارگردان به همین جا ختم نمی شود زیرا می داند که اگر بخواهد 
شخصیت های تاریخی را با کلی گریم و ظرافت کاری های بسیار بسازد در مسیر 
روایت شخصیت ها می افتد و از روایت قصه و داستان خارج می شود پس مابه 
ازا شخصیت ها را می سازد تا در چارچوب شبه شخصیت ها بدون محدودیت 
و با دستی بازتر قصه خویش را روایت کند و در ورطه تعریف اشخاص و چهره 
های تاریخی این سرزمین نیافتد؛ بعنوان مثال کارگردان که قصد کرده ممنوعیت 
تعزیه توسط پهلوی را به تصویر بکشد و بگوید این اقدام پهلوی چقدر اشتباه 
بوده و با آداب و رسوم مردم این سرزمین که جمعیت کثیری از آنها شیعه 
هستند و به مرجعیت فقها اعتقاد دارند اشتباه بوده باید رضا شاه را با کلی گریم 
پیچیده و دوبله و صداگذاری حرفه ای می ساخت و حال درگیر کردن شخص 
شاه مملکت با مردم عادی و آن پسر جوان عاشق پیشه حیدر خوش مرام 
)حسین یاری( کاری سخن و غیرممکن بود و ماحصل کار یک روایت مصنوعی 
و شعار زده و ناملموس را به بیننده القا می کرد؛ و اصلا شخصیتی ساخته نمی 
شد بلکه بازیگران در حد تیپ که فقط شعار بدهند و ویژگی اخلاقی از آنها به 
مخاطب معرفی نشود باقی می ماند زیرا تفاوت تیپ و شخصیت در همین عدم 
تعریف خصوصیات و ویژگی های اخلاقیست که تیپ ظاهری از شخصیت یک 
انسان را تعریف می کند؛ اما حسن فتحی نماد سازی را در این سریال انتخاب 
کرده تا راحت تر بدون اینکه درگیر زندگی شخصیت های تاریخی شود قصه را 
در چارچوب نمادها تعریف کند درواقع از هرشخصیت تاریخی که وجود خارجی 
و فیزیکی داشته یک مابه ازا و نمونه کوچک تر ساخته است بعنوان مثال به 
جای شخصیت رضا شاه که تعزیه را ممنوع کرده و همچون یزید زمان راه را 
بر مجریان تعزیه در کوچه ها می بندد سرهنگ مبرز را با بازی محمود پاک 
نیت مشاهده می کنید؛ سرهنگی که سبیل هایی همچون رضا شاه دارد با نوع 
نگاه پهلوی که دنبال منافع شخصی خویش به اسم تجدد خواهی کشور است 
و حتی در سکانسی که در روز ظهر عاشورا قرار است سرهنگ مبرز به دیدن 

تعزیه برود و از کشته شدن حیدر توسط یاور در هنگام اجرای تعزیه خیالش 
راحت شود در یک فرم سینمایی محمود پاک نیت و عکس رضا شاه در یک 
قاب بسته قرار می گیرند که به بیننده بگوید سرهنگ مبرز همان رضا شاه است 
و نمونه کوچکی از این شخصیت است؛ و حتی در روایت گری قصه هم حسن 
فتحی داستان خویش را نمونه ای کوچک از داستان های اساطیری و تاریخی و 
قرآنی معرفی می کند در سکانس آخر که حیدر سر بر روی پاهای یاور گذاشته 
تا در جریان اجرای پلان آخر تعزیه ذبح شود شما با تصویر رستم و سهراب 
شاهنامه و ابراهیم و اسماعیل قرآنی روبرو می شوید و این نوع پردازش باعث 
هضم راحت تر قصه فیلم توسط بیننده میشود؛ کد گذاری که به فکر بیننده 

مسیر شبیه سازی می دهد.
اما علت جذاب بودن این سریال و مابه ازا ساختن در روایت گری به همین جا 
ختم نمی شود زیرا کارگردان شب دهم تقارنی برای تعریف قصه تعزیه خویش 
انتخاب کرده و از لایه اول فیلم که نشان دادن شمر و یزید و امام حسین مظلوم 
بر روی صحنه نمایش است عبور کرده و شمر و یزید و مظلوم زمان را در حاشیه 
نمایش تعزیه نشان می دهد و درواقع صحنه اصلی تعزیه در کوچه های خلوت 
طهران ۱۳۰۴ در حال رخ دادن است جایی که لات هایی با شخصیت منفی و با 
پیرهن سفید در ایام محرم به داش های سر به زیر و تازه مسلمان شده ای که 
در حال اجرای تعزیه هستند حمله ور می شوند شبی دیگر لاپورتچی )شکر ریز( 
جز عوامل حکومت پهلوی همچون کوفیان بی وفا به مسلم ابن عقیل به دنبال 
خالی کردن زیرپای حیدر خوش مرام هستند و در هرشب از اجرای تعذیه شما 
در خارج از صحنه تعزیه شاهد درگیری شخصیت های مثبت و حسین دوست 
و هیئتی با شخصیت های منفی و ضد قهرمان فیلم هستید حتی در سکانسی 
که شمر تعزیه چاقوی خویش را از لبه طاقچه برمی دارد تا راهی صحنه بازی 
تعزیه شود شمر واقعی سرهنگ مبرز با بازی محمود پاک نیت تفنگ واقعی 
را پر از تیر میکند که او هم راهی محل اجرای تعزیه شود و این نشان می دهد 
شمر زمان، اسلحه ای به روز دارد و مسلمانی که اسلام را درک کرده باشد شمر 
را محدود به چاقو و دشداشه و صحنه نمایش تعزیه نمی داند بلکه متوجه است 
که شمر زمان می تواند با کت و شلوار و کلت عقاید ضد شرعی و ضد دینی و 

ضد اعتقادی داشته باشد که با رسومات دینی مردم مخالفت کند.
نکته ای دیگر که حسن فتحی به زیبایی و با ظرافتی هوشمندانه به آن اشاره 
می کند تصمیم اشتباه گرفتن پهلوی و برداشت غلط او از جامعه ایران است 
زیرا یکی از دلایلی که رضا شاه تعزیه و رسم و رسومات دینی را ممنوع اعلام 
کرده بود و ظاهر شدن زن با حجاب را در جامعه جرم تعریف کرده بود تقلید 
کورکورانه از انگلستان و برداشت اشتباهش از جامعه ترکیه بود زیرا در سفری 
که به ترکیه داشت مدهوش ظاهر ترکیه شده بود که علتش را حضور بی حجاب 
زنان در جامعه برداشت کرده بود به همین علت گمان می کرد زنان جامعه ایران 
با حجاب و در چارچوب خانواده هستند پس باید حجاب و خانواده که موجب 
همچین محدودیتی شده است را کنار بزنند؛هرچند جامعه ترکیه نیمی در اروپا 
دارد و نیمی مسیحی هستند و نیم دیگری که مسلمانند شیعه نیستند و آن 
نیمی دیگر که شیعه هستند شاید چندان به فقها و مرجعیت و اصول اخلاقی 
و دینی پایبندی ندارند اما جامعه مسلمان ایران کاملا با جامعه ترکیه متفاوت 

هستند، و کارگردان فیلم حسن فتحی در قالب دیالوگ هایی این مهم را در فیلم 
گنجانده بود که مردم مخالف سیاست های پهلوی هستند و با تصمیمات پهلوی 
بیگانه اند بعنوان مثال مادر سرگرد معینی با بازی مرحوم صدیقه کیانفر به 
فرزند خویش که جز نیروهای دولتی است و مامور تامینات میباشد در سکانسی 
می گوید مادر در مسیری که سر کار می روی نکند با حجاب زنان کوچه و خیابان 
کار داشته باشی یعنی مادر مامور دولتی نیز ریشه در باورهای دینی دارد و 
وابستگی به تصمیمات پهلوی ندارد همچنین در سکانسی دیگر ثریا قاسمی 
مادر حیدر خوش مرام به بانوی قاجاری که از او با طعنه میپرسد چطور ماموران 
حکومت با حجاب شما کار نداشتند می گوید آدم خدا ترس هم در بین ماموران 
هست در طایفه شما چطور آیا آدم خدا ترس هست؟ درواقع اشاره به اعتقادات 
شخصی مامورانی می کند که با سیاست ها و تصمیمات شتابزده و سطحی 
پهلوی مخالف هستند، یا سروان سماوات رشوه هایی که یاور برای اجرای سه 
شب تعزیه به او داده را به آنها بازمی گرداند اینها همه نمونه ای از مخالفت 
عوامل دولت با تصمیمات پهلوی است و نشان دهنده همان جامعه ایرانی و 

اسلامی است که در وجه تمایز با جامعه ترکیه میباشد.
و مهمترین عامل باورپذیری شخصیت ها که در کوتاه ترین زمان تغییر تفکر 
ندادن زیرا تیپ بودن به همین یکباره و بدون پشتوانه تغییر رویکرد دادن است 
و شخصیت همین آرام آرام به پختگی و به تصمیم درست رسیدن است به 
عنوان مثال شخصیت یاور یک شب مشتاق تعزیه نشد ابتدا بخاطر باخت 
در شرط بندی و بازی ترنا وارد این نذر شد سپس انگیزه قتل برادرش توسط 
حکومت او را به همراهی حیدر در اجرای تعزیه شائق کرد و در نقطه ای دیگر 
همچون خود ما که یک جایی از انجام دادن کاری منصرف و دلسرد میشویم 
حتی دلسرد شد و حیدر را در یک شب از اجرای تعذیه همراهی نکرد و در 
در ادامه سرهنگ مبرز به او گفت باید به صحنه تعزیه برگردی و حیدر را در 
گرماگرم نمایش بکشی و در یک جا همسر او یاور را به همراهی و یاری کردن 
حیدر راهی می کرد و این دو دل بودن یاور در همراهی حیدر و نیت اش در 
برپایی تعذیه نه تنها شخصیتی باورپذیر و با قوام و دوام از یاور ساخت بلکه 
بیننده را وارد یک تعلیق هیچکاک گونه کرد که هر لحظه امکان دارد یاور به 
حیدر خیانت کند و مخاطب تا لحظه آخر نیز منتظر پشت پا زدن یاور به حیدر 
است حتی در سکانس آخر یک سکانس هیچکاکی می بینید که هنوز بیننده با 
توجه به شناختی که از یاور پیدا کرده که شخصیتی دارد که صدرصد هنوز دلش 
با حیدر صاف نشده و خودش دارای منافعیست و باید به وصال نامزدش برسد 
و گریم منفی که از وی شده مخاطب را مترصد این اتفاق می بیند که هر لحظه 

یاور ،حیدر را در حین اجرای نمایش تعزیه به قتل برساند.
اما سکانس محشر فیلم مربوط به آخرین سکانسی است که زمان برای مادر 
حیدر متوقف میشود وقتی که فخرالزمان با بازی کتایون ریاحی می گوید ببین 
مادر فرزندت چقدر آرام خوابیده ، ثریا قاسمی می گوید فرزند من نه بلکه همه 
ی فرزندان من ،همه ی فرزندان وطن و این دیالوگ اشاره به تمام شهیدانیست 
که برای اعتلای این خاک که مورد استعمار و استثمار و نفوذ بیگانه قرار نگیرد 
در خاک خفتیده اند و نمونه بارز آن شهدای هشت سال دفاع مقدس است که 

واقعیتی از رشادت حسین گونه بودند .

به بهانه پخش سریال شب دهم از شبکه آی فیلم
راز جذابیت شب دهم چیست؟

یادداشت


